

United Empire Loyalist Flag Raising

Sir Guy Carleton Branch
Ottawa City Hall
16 June 2017



**Sir Guy Carleton Branch,
United Empire Loyalists' Association of Canada
invites you to a Loyalist flag raising by
His Worship, Mayor Jim Watson
Ottawa City Hall,
16 June 2017 at 11:00 a.m.**



Everyone is welcome!

For more information please contact: carletonuel@hotmail.com

Loyalist Flag Raising



United Empire Loyalists

The United Empire Loyalists were those who had settled in the Thirteen Colonies before the outbreak of the American Revolution, remained loyal to and supported the British during the War and, leaving their homes, possessions, friends and families, came to what is now Canada at the end of the War.

It is estimated that about one Canadian in ten has a Loyalist ancestor. Those who remained loyal to the British during the War also settled elsewhere, such as the United States, Australia, New Zealand, the Carribean and the United Kingdom.

The Loyalists came from every class and walk of life. Some had considerable wealth and property; many were farmers and craftsmen. There were also clerks, clergymen, lawyers, labourers, soldiers, slaves, Native Americans, college graduates and people who could not write their own names.

Historians estimate that some 250,000 people opposed the revolution; some passively and others by speaking out, spying, or actively fighting against the rebels.

Sir Guy Carleton Branch, UELAC

Ottawa City Hall



The Loyalist Flag

The history of the Loyalist Flag began in 1606 when King James VI of Scotland, who became King James I of England, merged the flags of the two countries. The cross of St. George (England) is a red cross on a white background, that of St. Andrew (Scotland) is a white diagonal cross on a blue background. This flag is known as the "Union" flag.

Queen Anne in 1707 made subtle changes to the flag. It has been referred to since her reign as "The Queen Anne" flag.

At the time of the Revolutionary War, this was the flag of all British colonies, hence those fighting for the British displayed this flag during battle, in contrast to the "Stars and Stripes" which had been adopted by the U. S. Continental Congress in 1777.

Loyalist regiments brought the Queen Anne flag with them to their new homes in what became Canada. It has since been adopted as the flag of the United Empire Loyalists' Association of Canada (UELAC).

Contact us at:

Friday 16 June 2017



Sir Guy Carleton, 1st Baron Dorchester

The Ottawa Branch of the United Empire Loyalists' Association of Canada is named the Sir Guy Carleton Branch after Lord Dorchester. He commanded British troops during the Revolutionary War and was responsible for carrying out the Crown's promise of freedom to slaves who joined the British cause. He oversaw the evacuation of British forces, Loyalists and freedmen from New York in 1783.

On 9 November 1789 Sir Guy Carleton, as the Governor of Quebec, declared "that it was his Wish to put the mark of Honour upon the Families who had adhered to the Unity of the Empire". As a result of this statement, militia rolls carried the notation:

N.B. Those Loyalists who have adhered to the Unity of the Empire, and joined the Royal Standard before the Treaty of Separation in the year 1783, and all their Children and their Descendants by either sex, are to be distinguished by the following Capitals, affixed to their names: U.E. Alluding to their great principle The Unity of the Empire.

<http://www.uelac.org/Carletonuel/>

English version of the bilingual brochure produced for the Sir Guy Carleton Branch Flag Raising on 16 June 2017.

Levée du drapeau loyaliste



Loyalistes de l'Empire-Uni

Les loyalistes de l'Empire-Uni étaient ceux qui s'étaient établis dans les Treize Colonies, avant le déclenchement de la Révolution américaine. Ils sont demeurés loyaux envers la Couronne britannique pendant la guerre et lui ont accordé leur appui, abandonnant leurs maisons, leurs possessions, leurs amis et familles pour venir, à la fin du conflit, dans ce qu'on nomme aujourd'hui le Canada.

On estime qu'environ un Canadien sur dix a un ancêtre loyaliste. Ceux qui sont demeurés loyaux envers la Couronne britannique pendant la guerre se sont aussi établis ailleurs, notamment aux États-Unis, en Australie, en Nouvelle-Zélande, dans les Caraïbes et au Royaume-Uni.

Les loyalistes sont issus de toutes les classes et de tous les milieux. Certains possédaient des biens et des terres; nombre d'entre eux étaient fermiers ou artisans. D'autres étaient commis, ecclésiastiques, avocats, laboureurs, soldats, esclaves, Amérindiens, diplômés ou encore illettrés.

Les historiens estiment que quelques 250 000 personnes condamnaient la Révolution, certains en silence et d'autres en la dénonçant ouvertement, en faisant de l'espionnage ou en prenant les armes contre les rebelles.

Chapitre Sir Guy Carleton, ACLEU

Hôtel de ville d'Ottawa



Le drapeau des loyalistes

L'histoire du drapeau des loyalistes a commencé en 1606 lorsque le roi James VI d'Écosse, devenu par la suite le roi James I d'Angleterre a fusionné les drapeaux des deux pays. La croix de Saint-Georges (Angleterre) est rouge sur fond blanc, alors que celle de Saint André (Écosse) est blanche et diagonale sur fond bleu. Ce drapeau est connu sous le nom de drapeau de l'« Union ».

La reine Anne a apporté quelques subtiles modifications au drapeau, en 1707. Depuis son règne, on y fait référence comme étant le drapeau de la « reine Anne ».

Au moment de la guerre de l'Indépendance, ce drapeau était celui de toutes les colonies britanniques, par conséquent, ceux qui combattaient pour les Britanniques brandissaient ce drapeau pendant la bataille, tranchant avec celui de la bannière étoilée adopté par le Congrès continental des États-Unis, en 1777.

Les régiments loyalistes ont apporté le drapeau de la reine Anne jusqu'à leurs nouvelles demeures, dans ce qui est devenu le Canada. Depuis, le drapeau a été adopté comme étant le drapeau de l'Association canadienne des Loyalistes de l'Empire-Uni (ACLEU).

Pour nous joindre:

Vendredi, le 16 juin 2017



Sir Guy Carleton, 1^{er} baron de Dorchester

Le chapitre de l'Association canadienne de l'Empire-Uni des loyalistes à Ottawa se nomme le chapitre Sir Guy Carleton, en l'honneur de Lord Dorchester. Il commandait les troupes britanniques pendant la guerre de l'Indépendance et avait la responsabilité d'honorer la promesse de liberté qu'avait faite la Couronne aux esclaves qui avaient adhéré à la cause britannique. En 1783, il a supervisé l'évacuation des forces britanniques, des loyalistes et des affranchis, à partir de New York.

Le 9 novembre 1789, Sir Guy Carleton, gouverneur de Québec, a déclaré « qu'il souhaitait accorder la marque d'honneur aux familles qui avaient appuyé l'unité de l'Empire... » À la suite de cette déclaration, les rôles d'appel de la milice ont adopté la mention suivante:

N.B. « Ces loyalistes qui ont appuyé l'unité de l'Empire et qui se sont ralliés sous le Drapeau Royal avant le Traité de Séparation de l'an 1783, et tous leurs enfants et leurs descendants, de l'un ou l'autre sexe, se distingueront par les majuscules U.E. ajoutées à leur nom référence à leur grande cause, celle de l'unité de l'Empire ».

<http://www.uelac.org/Carletonuel/>

French version of the bilingual brochure produced for the Sir Guy Carleton Branch Flag Raising on 16 June 2017.



Ottawa City Hall
110 Laurier Avenue West







L to R:

Bram Blenk, in the uniform of the Royal Highland Emigrants, 84th Regiment,

Keith Lindsey, in the uniform of the Kings Royal Regiment of New York,

Helen McCuaig, (Member Sir Guy Carleton Branch)

Marg Hall (President, Sir Guy Carleton Branch)

Sylvia Powers (a Past President, Sir Guy Carleton Branch and Chair of the Planning Committee for the UELAC Conference 2019)

Sue Moss, (Library Volunteer, Sir Guy Carleton Branch)





Left: Marg Hall, President of the Sir Guy Carleton Branch, UELAC
Top Right: Bob Monette, Councillor for Orleans and Deputy Mayor, City of Ottawa
Bottom Right: Marianne Wilkinson, Councillor for Kanata North, City of Ottawa







L to R:

Tom Meyerhof, Rosemarie Pleasant (Vice President, Sir Guy Carleton Branch), Dorothy Meyerhof (Librarian, Sir Guy Carleton Branch), Bob Adair (Treasurer, Sir Guy Carleton Branch), Barry Gilmour (Flag Bearer, Sir Guy Carleton Branch), Bob Monette, Muriel Scott-Smith, Bram Blenk, Marg Hall (President Sir Guy Carleton Branch), Keith Lindsay, (??), Shirley Charbonneau, Sherry Ruch, Don McLean, Helen McCuaig, Mrs. John Heyes, Sylvia Powers, John Heyes, Marianne Wilkinson, Harry McKay, Sue Moss, Beth Sweetnam (Past President, Sir Guy Carleton Branch), Gary Bagley (Membership and Genealogist, Sir Guy Carleton Branch).